

## СОДЕРЖАНИЕ

## CONTENTS

## Vox redactoris

<i>Lev Zaks, Tatiana Snigireva, Larisa Soboleva.</i> Everyday Life and the Other World of Art: A Distorted Reflection ..... 405	<i>Lev Zaks, Tatiana Snigireva, Larisa Soboleva.</i> Everyday Life and the Other World of Art: A Distorted Reflection ..... 405
---	---

## Problema voluminis

<p><b>Современное искусство как сознание и язык культуры</b></p> <p><i>Лев Закс. Культуроцентристская парадигма в современном искусстве</i> ..... 419</p> <p><i>Елена Кусовац. Эволюция московского концептуализма: от раннего Кабакова до позднего Пепперштейна</i> ..... 435</p> <p><i>Каролина-Джоанна Гомес, Татьяна Круглова. Протестное восприятие современного искусства: истоки и символы публичного ресентимента</i> ..... 451</p> <p><i>Татьяна Йовович. Взрывной потенциал современного арт-активизма: факторы – функции – рецепция</i> ..... 471</p> <p><i>Корнелия Ичин. Театр невесомости Драгана Живадинова</i> ..... 487</p> <p><i>Лилия Немченко. Кинематограф Алексея Федорченко: между культурным мифотворчеством и игрой с документом</i> ..... 502</p> <p><b>Мистическое в литературном воплощении</b></p> <p><i>Ирина Дергачева. Бобок Федора Достоевского и Убик Филипа Дика: мистика инообытия</i> ..... 515</p> <p><i>Марzieh Yahyapour, Janolah Karimi-Motahhar. Иван Бунин и восточная мистика</i> ..... 533</p> <p><i>Йордан Люцканов. Вербально-визуальная архитектура и символы священной истории в газетах русской эмиграции в Болгарии</i> ..... 547</p> <p><i>Наталья Рогачева, Анастасия Дроздова. Язык запаха в мистическом дискурсе прозы Владимира Набокова французского периода</i> ..... 562</p>	<p><b>Contemporary Art as the Consciousness and Language of Culture</b></p> <p><i>Lev Zaks. The Culture-Centred Paradigm in Contemporary Art</i> ..... 419</p> <p><i>Jelena Kusovac. The Evolution of Moscow Conceptualism: From Early Kabakov to Later Pepperstein</i> ..... 435</p> <p><i>Karolina-Dzhoanna Gomes, Tatyana Kruglova. Protest Reactions to Contemporary Art Exhibitions: Origins and Symbols of Public Ressentiment</i> ..... 451</p> <p><i>Tatjana Jovovic. The Explosive Potential of Artistic Activism: Factors – Functions – Response</i> ..... 471</p> <p><i>Kornelija Ičin. Dragan Živadinov's Zero-Gravity Theatre</i> ..... 487</p> <p><i>Lilia Nemchenko. The Films of Aleksey Fedorchenko: Between Cultural Mythmaking and Playing with a Document</i> ..... 502</p> <p><b>The Literary Incarnation of the Mystical</b></p> <p><i>Irina Dergacheva. Fyodor Dostoevsky's Bobok and Philip K. Dick's Ubik: The Mystique of Otherness</i> ..... 515</p> <p><i>Marzieh Yahyapour, Janolah Karimi-Motahhar. Ivan Bunin and Eastern Mysticism</i> ..... 533</p> <p><i>Yordan Lyutskanov. The Verbal-Visual Architecture and Symbols of Sacred History in Russian Émigré Newspapers of Bulgaria</i> ..... 547</p> <p><i>Natalia Rogacheva, Anastasia Drozdova. The Language of Smell in Vladimir Nabokov's Mystical Discourse of Prose from His French Period</i> ..... 562</p>
---	---

## СОДЕРЖАНИЕ

## CONTENTS

<i>Ольга Михайлова, Татьяна Снигирева.</i> Тайна Анны Ахматовой: слово и образ ..... 576	<i>Olga Mikhailova, Tatyana Snigireva.</i> <i>Anna Akhmatova's Mystery:</i> Word and Image ..... 576
<i>Ирина Плеханова.</i> Мистика истории и трансцендентное видение Великой Отечественной войны в литературе ..... 591	<i>Irina Plekhanova.</i> The Mysticism of History and the Transcendent Vision of the Great Patriotic War: Reasons, Ideas, Images ..... 591
<i>Тюнде Сабо.</i> Поэтика мистицизма в прозе Людмилы Улицкой ..... 607	<i>Tünde Szabó.</i> The Poetics of Mysticism in Lyudmila Ulitskaya's Prose ..... 607
<b>Origines</b>	
<i>Михаил Бибиков.</i> Афонские рукописные греческие жития русских святых: Житие Митрофана Воронежского ..... 625	<i>Mikhail Bibikov.</i> A Handwritten Greek Hagiography of Russian Saints from Mount Athos: The Life of St Mitrofan of Voronezh ..... 625
<b>Disputatio</b>	
<i>Samia Al-Shayban.</i> The False Dmitry and James the Old Pretender: Mary Pix's <i>The Czar of Muscovy</i> ..... 647	<i>Samia Al-Shayban.</i> The False Dmitry and James the Old Pretender: Mary Pix's <i>The Czar of Muscovy</i> ..... 647
<i>Сергей Иванов.</i> Византия Екатерины Великой ..... 666	<i>Sergey Ivanov.</i> Catherine the Great's Byzantium ..... 666
<i>Андрей Зорин.</i> Интеллектуальные при- ключения русского антифедералиста: Радищев, Кондорсе и американская конституция ..... 679	<i>Andrey Zorin.</i> The Intellectual Adventures of a Russian Anti-Federalist: Radishchev, Condorcet, and the American Constitution ..... 679
<i>Дорота Пазио-Влазловская, Татьяна Ицкович.</i> Супружеские ожидания в религиозном контексте: католические и православные брачные объявления ..... 702	<i>Dorota Pazio-Włazłowska, Tatiana Itskovich.</i> Marital Expectations in a Religious Context: Catholic and Orthodox Marriage Advertisements ..... 702
<i>Arto Mustajoki, Ekaterina Protassova, Maria Yelenevskaya.</i> Centrifugal and Centripetal Forces Driving Russian Language Norms ..... 715	<i>Arto Mustajoki, Ekaterina Protassova, Maria Yelenevskaya.</i> Centrifugal and Centripetal Forces Driving Russian Language Norms ..... 715
<b>Ars interpretandi</b>	
<i>Йозеф Догнал, Юлия Дмитриева.</i> Страдающий герой в романе Леонида Андреева <i>Иго войны</i> : от личного до всеобщего ..... 735	<i>Josef Dohnal, Yulia Dmitrieva.</i> The Suffering Hero in Leonid Andreyev's Novel <i>The Yoke of War</i> : From the Personal to the Universal ..... 735
<b>Controversiae et recensiones</b>	
<i>Maxim Chernyshov.</i> An Academic Edition of a Russian Gothic Novel ..... 753	<i>Maxim Chernyshov.</i> An Academic Edition of a Russian Gothic Novel ..... 753
<i>Sergey Vinokurov.</i> Artworks of Russian Stone Carvers in the Diplomatic Service ..... 379	<i>Sergey Vinokurov.</i> Artworks of Russian Stone Carvers in the Diplomatic Service ..... 379
Об авторах ..... 768	On the Authors ..... 768